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PROTOKÓŁ nr XLIX/2018 

sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

odbytej w dniu 6 sierpnia 2018 r. w godzinach 17:00 –19:15  

w sali nr 26 Urzędu Miasta w Suwałkach ul. Mickiewicza 1. 

Obradom przewodniczył: 

Zdzisław Przełomiec - Przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Zdzisław Przełomiec poinformował, że sesja została zwołana zgodnie z art. 20 ust. 3 ustawy 

o samorządzie gminnym na wniosek 7 radnych z Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości. 

Wniosek stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Radni obecni: 

1. Bogdan Bezdziecki 

2. Andrzej Paweł Chuchnowski 

3. Tadeusz Czerwiecki 

4. Jacek Juszkiewicz  

5. Zdzisław Koncewicz 

6. Karol Korneluk  

     7. Stanisław Kulikowski 

     8 .Wojciech Malesiński    

     9. Józef Wiesław Murawko 

    10. Wojciech Pająk  

    11. Zdzisław Przełomiec 

    12. Anna Ruszewska 

    13. Irena Bożena Schabieńska  

    14. Sławomir Jan Szeszko 

    15. Zdzisław Stanisław Ścięgaj 

    16. Andrzej Turowski 

    17. Piotr Wasiukow  

Radni nieobecni : 

1. Zbigniew Roma De-Mezer 

2. Zbysław Wojciech Grajek 

3. Bożena Maria Kamińska 

4. Kamil Lauryn 

5. Andrzej Łuczaj 

 Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

W obradach uczestniczyli:Prezydent Miasta Suwałk, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, 

Sekretarz Miasta, naczelnicy niektórych wydziałów Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, 

straży, sołtysi, prezesi i dyrektorzy niektórych jednostek organizacyjnych, przedstawiciele 

radia, telewizji i prasy.  

Listy obecności stanowią załączniki nr 3 –6 do protokołu. 
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Ad pkt. 1 

Otwarcie obrad. 

 

Zdzisław Przełomiec otworzył XLIX sesję Rady Miejskiej w Suwałkach, po czym powitał 

przybyłych na obrady:  Czesława Renkiewicza - Prezydenta Miasta Suwałk, Ewę Beatę Sidorek- 

Zastępcę Prezydenta Miasta Suwałk, Łukasza Kurzynę – Zastępcę Prezydenta Miasta Suwałk,  

Wiesława Stelmacha – Skarbnika Miasta, Mariusza Klimczyka - Sekretarza Miasta,  

przedstawicieli instytucji rządowych i powiatowych, służby mundurowe, przedstawicieli 

związków zawodowych, dyrektorów, kierowników i prezesów miejskich jednostek 

organizacyjnych, sołtysów, przedstawicieli radia, telewizji i prasy, radców prawnych, 

naczelników i kierowników wydziałów Urzędu Miejskiego. 

Powitał przybyłych na obrady mieszkańców miasta oraz internautów i radnych Rady Miejskiej 

w Suwałkach. 

Przewodniczący stwierdził, że na 23 radnych ustawowego składu Rady w obradach sesji bierze 

udział 17 radnych w związku z powyższym istnieje wymagane kworum do podejmowania 

prawomocnych uchwał. O swojej nieobecności poinformował radny Zbigniew Roman                  

De-Mezer, Zbysław Wojciech Grajek, Bożena Maria Kamińska, Kamil Lauryn i  Andrzej Łuczaj.  

 

Ad pkt. 2 

Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

 

Zdzisław Przełomiec poinformował, że porządek dzisiejszych obrad został radnym podany 

przy zawiadomieniu o zwołaniu sesji.  

Radni nie zgłosili uwag i wniosków, wobec czego  jednogłośnie przyjęli następujący 

porządek obrad: 

 

1. Otwarcie obrad.  

2. Przyjęcie wniosków do porządku  obrad.  

3. Przyjęcie protokołu nr XLVIII/2018 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia                             

25 lipca  2018 roku.    

4. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej                  

w Suwałkach od dnia  25 lipca  2018 r.   

5. Informacja Prezydenta Miasta Suwałk na temat przyczyn, przebiegu likwidacji i skutków 

awarii w suwalskiej oczyszczalni ścieków, która miała miejsce 27 lipca 2018 r. 

6. Interpelacje i zapytania radnych. 

7. Udzielenie odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.  

8. Wnioski i oświadczenia radnych. 

9. Zamknięcie obrad. 

 

  Ad pkt. 3 

Przyjęcie protokołu nr XLVIII/2018 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia                             

25 lipca 2018 roku.     
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Zdzisław Przełomiec poinformował, że zgodnie z § 46 Statutu Miasta Suwałk protokół obrad 

z XLVIII sesji został sporządzony i wyłożony do wglądu radnym w Biurze Rady Miejskiej. 

Radni mogli zgłaszać poprawki lub uzupełnienia do protokołu nie później niż w dniu 

poprzedzającym sesję Rady Miejskiej, na której następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu      

5 sierpnia 2018 r. 

W wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek i uzupełnień, wobec 

powyższego protokół nr XLVIII/2018 obrad Rady Miejskiej w Suwałkach, został przyjęty. 

 

Ad pkt. 4 

Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej              

w Suwałkach od dnia  25 lipca 2018 roku.   

                                                                                       

Zdzisław Przełomiec poinformował, że powyższą informację radni otrzymali w materiałach 

sesyjnych. Zapytał, czy są uwagi i pytania w tym zakresie. Uwag i pytań nie zgłoszono. 

Zdzisław Przełomiec stwierdził, że Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk                             

i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia  25 lipca 2018 roku została przyjęta.  

Informacja stanowi załącznik nr 7  do protokołu.  

 

Ad pkt. 5 

Informacja Prezydenta Miasta Suwałk na temat przyczyn, przebiegu likwidacji i skutków 

awarii w suwalskiej oczyszczalni ścieków, która miała miejsce 27 lipca 2018 r. 

Czesław Renkiewicz szczegółowo i chronologicznie omówił przyczyny i przebieg likwidacji     

skutków awarii w suwalskiej oczyszczalni ścieków, która nastąpiła 27 lipca 2018 r. 

Poinformował, że przyczyną było zapowietrzenie pomp pracujących w przepompowni głównej, 

co spowodowało brak przepływu ścieków do kolejnych urządzeń technologicznych, spiętrzenie 

ścieków w komorach głównych, co w konsekwencji doprowadziło do przelewu awaryjnego do 

kanału awaryjnego  i stamtąd do rzeki Czarna Hańcza. Przyczyny awarii technicznej to 

konsekwencje nieprawidłowego nadzoru przez pracowników oczyszczalni, monitoringu oraz 

uszkodzenia urządzeń. Fakty te znane już były w poniedziałek – 30 lipca    2018 r. gdzie zostały 

wyczerpująco przedstawione.  

Przebieg zdarzeń był następujący: 

Godz. 20:50 – dyżurny Państwowej Straży Pożarnej informuje dyżurnego Miejskiego Centrum 

Zarządzania Kryzysowego, że w rzece Czarna Hańcza w Sobolewie zauważono śnięte ryby,      

a na wodach rzeki zauważalna jest brązowa plama. Dyżurny MCZK o fakcie tym poinformował 

Naczelnika Wydziału Ochrony Środowiska i Gospodarki Komunalnej i Naczelnika Wydziału 

Spraw Obywatelskich Urzędu Miejskiego, który odpowiada za pracę Miejskiego Centrum 

Zarządzania Kryzysowego. 

Naczelnik WOŚiGK skontaktował się telefonicznie z Prezesem PWiK, który nie potwierdził 

awarii na oczyszczalni ścieków. Taka informacja została przekazana dyżurnemu MCZK, 

następnie dyżurnemu PSP. 

Godz. 21:24- Starosta  Powiatu Szczepan Ołdakowski telefonicznie przekazał informację, że 

prawdopodobnie nastąpiła awaria w oczyszczalni, gdyż nastąpił wyciek ścieków do rzeki. Taką 
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informacje otrzymał od Powiatowego Centrum Zarządzania Kryzysowego i Straży Pożarnej.    

W tym czasie Prezydent nie miał jeszcze żadnej informacji dot. zdarzenia; w związku                         

z powyższym skontaktował się osobiście z dyżurnym MCZK i uzyskał informację, że sprawa 

została wyjaśniona przez Naczelnika WOŚiGK – zanieczyszczenie rzeki nie nastąpiło                   

w wyniku awarii oczyszczalni ścieków. 

Godz. 21:34 Prezydent Miasta wykonał telefon do Prezesa PWiK; osoba ta jest poza 

Suwałkami ale uzyskał potwierdzenie, że zanieczyszczenie nie pochodzi z oczyszczalni 

ścieków. W związku  z niepokojącymi informacjami z PSP i MCZK Prezydent poprosił                  

o zweryfikowanie i sprawdzenie tej informacji. Jednocześnie uzyskał informację, że 

Wojewódzki Inspektorat Ochrony Środowiska przeprowadza kontrolę w oczyszczalni ścieków. 

Godz. 21:41 rozmowa telefoniczna z Naczelnikiem Jerzym Gałązką potwierdza wcześniejsze 

informacje. 

Godz. 21:44  połączenie telefoniczne z Kierownikiem WIOŚ Panią Wiesławą Blusiewicz, która 

poinformowała, że nastąpiła awaria w oczyszczaniu ścieków; w oczyszczalni przeprowadzana 

jest kontrola. 

Godz. 21:47 połączenie telefoniczne  Prezes PWiK-u, Leszek Andrulewicz  potwierdza, że 

doszło do awarii oczyszczalni ścieków. 

Godz. 22:00 Prezes PWiK informuje o przywróceniu prawidłowej pracy oczyszczalni. 

Godz. 22:30 podjęta zostaje decyzja o powołaniu Miejskiego Zespołu Zarządzania 

Kryzysowego i spotkaniu o godz. 10:00 dnia 28.07.2018 r. (sobota) na terenie oczyszczalni; 

informacja ta zostaje przekazana do MCZK.  

Sobota, 28.07.2018 r. godz. 10:00 na terenie oczyszczalni zebrał sia Zespół Zarządzania 

Kryzysowego z udziałem przedstawicieli Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska, 

Straży Pożarnej, Policji, pracowników Urzędu Miejskiego i oczyszczalni. Zespół ten 

przeprowadził wizje lokalną. 

W wyniku rozmów i dyskusji kierownictwo PWiK i oczyszczalni zostało zobowiązane do 

opracowania raportu  dot. przyczyn, przebiegi likwidacji i skutków awarii oraz osób 

odpowiedzialnych w terminie do godzin rannych dnia 30 lipca 2018 r. 

Prezydent Miasta Suwałk polecił pilne skontaktowanie się z Dyrekcja Wigierskiego Parku 

Narodowego i Strażą Rybacką w celu jak najszybszego uprzątnięcia śniętych ryb. Następnym 

zaleceniem było przeprowadzenie audytu procedur awaryjnych. 

Godz. 11:20 po ustaleniu wstępnych przyczyn awarii i jej skutków został wystosowany 

specjalny komunikat do mieszkańców za pośrednictwem lokalnych mediów, na stronie 

internetowej UM i na Facebooku. 

Poniedziałek 30.07.2018 r. godz. 9:30 Prezes PWiK przedłożył raport dot. przyczyn awarii, 

osób odpowiedzialnych i działań naprawczych. Prezes Leszek Andrulewicz oddał się do 

dyspozycji Prezydenta Miasta; Prezydent rezygnacji ze stanowiska  nie przyjął. 

Ustalono, że o godz. 13:00 przedstawiona zostanie informacja dla Rady Nadzorczej PWiKu      

a o godz. 14::00 w siedzibie Spółki zostanie zwołana konferencja prasowa z udziałem 

zainteresowanych stron. 

Wtorek 31.08.2018 r. Prezes PWiK  zarządzeniem powołał wewnętrzna komisję do 

wyjaśnienia przyczyn tej awarii. 

Szczegółowy raport przedstawiony został Prezydentowi Miasta. Jak wspomniane zostało na 

wstępie główną przyczyną było zapowietrzenie pomp pracujących  w głównej przepompowni; 
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również był to błąd ludzki – zaniedbania niedopełnienia obowiązków służbowych przez 

dyspozytora, brak nadzoru, systematycznej konserwacji i przeglądów urządzeń, wymiany 

zużytych elementów na nowe, niedoskonałość systemu monitoringu. Bardzo naganną sprawą 

jest kłamliwa informacja o braku jakiejkolwiek awarii. Urządzenia sygnalizowały brak pracy 

pomp, jednak zostało to bez reakcji ze strony dyspozytora i pracowników drugiej zmiany 

odpowiedzialnych za prawidłowe działanie  maszyn. Postępowanie wyjaśniające wykazało, że 

ścieki do Czarnej Hańczy dostały się poprzez kanał awaryjny; należy zadać pytanie, dlaczego 

brak jest zbiornika buforowego, który - w podobnych przypadkach zebrał by te nieoczyszczone 

wody do momentu usunięcia awarii. 

Skutkiem tej awarii ok. 2,5 tyś metrów sześciennych   podczyszczonych mechanicznie ścieków 

trafiło do rzeki, w konsekwencji do jeziora Wigry. Wiadomym jest, że awaria trwała od godz. 

15:25 do godz. 21.30. Przepływ wód Czarnej Hańczy – dane  na ten temat są różne. Na 

podstawie różnych opracowań przyjęto, że w tym miejscu przepływ wód rzeki wynosi 5436 

metrów sześciennych na godzinę. Obliczono, że podczas tej awarii do rzeki wpływało co 

godzinę  416 metrów sześciennych ścieków, co stanowiło w wodzie płynącej ponad 7%. 

Nadmienić należy również, że podczas tej awarii do wody dostały się  duże ilości azotanu              

i fosforanu, co spowodowało brak tlenu w wodzie a w konsekwencji śnięcie ryb. 

Dnia 30 lipca br.(poniedziałek) pracownicy Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska 

pobrali do badań próbki wody a dnia 1 sierpnia 2018 r. wydany został komunikat, mówiący       

o tym, że nie nastąpiło istotne pogorszenie jakości wód w jeziorze Wigry i w rzece Czarna 

Hańcza poniżej oczyszczalni ścieków. W podobnym brzmieniu wydał komunikat Wigierski 

Park Narodowy. 

Następstwem awarii  są śnięte ryby; w sobotę i niedzielę wyciągnięto 120 kg. Przypadki 

śniętych ryb mogą się jeszcze w niedalekiej przyszłości zdarzyć. 

Straty materialne  to kary i odszkodowania, które na dzień dzisiejszy trudno określić.  

Przedsiębiorstwo posiada ubezpieczenie od odpowiedzialności cywilnej z racji prowadzenia 

działalności gospodarczej.   

Nadmienić należy, że zaistniała sytuacja spowodowała również szkody wizerunkowe. Praca 

PWiKu przez niezależnych ekspertów oceniana była zawsze bardzo wysoko. Firma była 

postrzegana jako Przedsiębiorstwo  dbające o jakość wody, odprowadzanie ścieków. 

Samorząd zawsze traktował Suwalszczyznę jako walor turystyczny – teren czysty nie skażony. 

Od półtora roku prowadzone są intensywne działania, aby rzeka Czarna Hańcza była coraz 

czystsza. Wiadomym jest, że do rzeki wpływają różne zanieczyszczenia w postaci azotanów      

i fosforanów, ale koncentracja działań była skierowana w innym kierunku- na dotarciu do tych 

obiektów, które dopuszczają do zanieczyszczenia wód w rzece. Prowadzone są cykliczne 

badania w tym kierunku. Powstałe 27 lipca br. zdarzenie niweczą starania i troskę Samorządu. 

Jest to sytuacja niecodzienna; awaria taka nie wydarzyła się w historii tej spółki. Należy zrobić 

wszystko, aby znaleźć odpowiedź na pytania gdzie byli odpowiedzialni pracownicy, dlaczego 

nie było natychmiastowej reakcji. 

W chwili obecnej trwa w tej sprawie śledztwo prowadzone pod nadzorem Prokuratury 

Rejonowej w Suwałkach. 

W związku z zaistniałą sytuacją zostało wydane polecenie dokonania  we wszystkich miejskich 

przedsiębiorstwach weryfikacji procedur dot. sytuacji awaryjnych.  
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Na dzień 5 września 2018 r. zwołane zostało posiedzenie Miejskiego Zespołu Zarządzania 

Kryzysowego, na którym poszczególne służby przedstawią informację na  ten temat. 

Leszek Andrulewicz – wyraził swoje ubolewanie z powodu awarii. Poprzez niewybaczalny 

błąd człowieka Przedsiębiorstwo poniosło niepowetowane szkody wizerunkowe; jeden 

wypadek zniweczył wszystko. Zaznaczył, że załoga Spółki zawsze wykonywała swoje 

obowiązki dobrze, ale jeden tragiczny wypadek spowodował, że nie każdemu pracownikowi 

można ufać. Urządzenie techniczne czasami może zawieść, ale  błąd i niedopatrzenie człowieka 

jest niewybaczalne. 

W uzupełnieniu wypowiedzi Prezydenta Miasta potwierdził, że  główna przyczyną  była awaria 

urządzenia technicznego, nie sprawdzenie przez operatora prawidłowości działania pompy, nie 

zareagowanie na nieprawidłowy monitoring od godz. 15:30. Ogromnym błędem dyspozytora 

było twierdzenie, że nic się nie stało. 

Podjęto działania niezwłocznego, prawidłowego procesu oczyszczania ścieków, zastawka 

kanałowa została wymieniona na zastawkę ze stali kwasoodpornej. 120 kg  wyjętych z wód ryb 

zostało przekazane do  utylizacji.  

Nadmienił, że próbki wody  i ścieków pobrane  z Czarnej Hańczy do badania już następnego 

dnia wykazały polepszenie poziomu tlenu. W porozumieniu z Polskim Związkiem Wędkarskim 

zlecone zostaną naukowcom badania eksperckie w kierunku ustalenia ewentualnych szkód 

powstałych w rzece Czarna Hańcza j jeziorze Wigry w wyniku tej awarii.     

Poinformował o podjętych działaniach zapobiegawczych; to przede wszystkim przegląd 

wszystkich urządzeń, a zwłaszcza przepompowni głównej, zmiana zastawki kanałowej,  

wzmocnienie i unowocześnienie monitoringu oraz zwiększenie nadzoru nad pracownikami. 

Zapoznał zebranych z postepowaniem dyscyplinarnym wobec pracowników oczyszczalni.        

W trakcie likwidacji jest stanowisko dyrektora ds. eksploatacji osoba na tym stanowisku jest     

w trakcie wypowiedzenia, które kończy się z dniem 30.09.2018r.  

Kierownik oczyszczalni  w tym feralnym czasie był nieobecny; ze względu na jego 

doświadczeni i wiedzę nie został zwolniony a przeniesiony na niższe stanowisko mistrza. 

Dyspozytor – za brak nadzoru , niedopełnienie obowiązku i  wprowadzanie w błąd poprzez 

zaprzeczenia odnośnie awarii został dyscyplinarnie zwolniony.  

Pracownicy tej zmiany zostali pozbawieni premii. 

Irena Bożena Schabieńska  zaznaczyła, że dopiero na dzisiejszej sesji  uzyskano częściowo 

informacje dot. zdarzenia, które miało miejsce  27 lipca 2018 r. w oczyszczalni ścieków;              

w związku z brakiem jakichkolwiek informacji Radni Klubu Prawo i Sprawiedliwość 

postanowili złożyć  wniosek dnia 30 lipca 2018 r.  o zwołanie nadzwyczajnej sesji Rady 

Miejskiej. Awaria w oczyszczalni miała miejsce dnia 27 lipca 2018r. o godz. 15:25;  

mieszkańcy zwracali uwagę, że coś złego się dzieje w rzece Czarna Hańcza i jeziorze Wigry, 

gdyż  pojawiły się śnięte ryby i odczuwalny jest straszny fetor. Do poniedziałku było zbyt mało 

informacji od PWiK-u na temat zaistniałej sytuacji; nie wiadomo było ile czasu faktycznie trwał 

wyciek, brak bieżącej informacji o możliwości kąpieli w Wigrach. Zapytała, czy w momencie 

zauważenia awarii były pobrane próbki wody do badania pod względem bakteriologicznym i 

epidemiologicznym. Powiedziała, że  zaistniała sytuacja budziła i budzi ogromny niepokój. 
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Zauważyła, że PWiK  nadzorowany przez Samorząd przedstawiane zawsze było jako firma 

nowoczesna i o wzorowej działalności. Zdarzenie z 27 lipca br. pokazało, że jest to nieprawda; 

urządzenia są przestarzałe i może  niesprawne. Zapytała jakie procedury były przestrzegane do 

tej pory. Zarzuciła Prezydentowi brak prawidłowego nadzoru zarządczego nad Spółką. 

Zapytała o skutki ekologiczne awarii, czy ryby wyławiane  obecnie w jeziorze Wigry nadają 

się do spożycia. 

Bogdan Bezdziecki wraził swoje przerażenie, po wysłuchaniu informacji Prezydenta i Prezesa 

PWiK-u dotyczących stanu technicznego urządzeń, stosowanych procedur. Zaapelował, aby      

w związku z zaistniałą sytuacją zarządzone zostały kontrole procedur we  wszystkich miejskich 

spółkach. Zadał pytanie, czy zostały zlecone kompleksowe badania wód jeziora Wigry ze 

względu na skutki zanieczyszczenia. Nawiązał do pytania Radnej Ireny Schabieńskiej, czy 

zlecono badania pod kątem bakteriologicznym i epidemiologicznym; szczególnie na 

okoliczność znalezienia się w wodzie groźnych bakterii (bakterii kałowej czy gronkowca). 

Zdzisław Stanisław Ścięgaj nie zgodził się z Prezesem PWiKu w sprawie dot. ilości 

wycieknięcia do rzeki i jeziora ścieków – wg radnego wypłynęło o wiele więcej metrów 

sześciennych zanieczyszczeń. Zarzucił zarządzającym brak nadzoru i sprawdzania procedur, 

automatyki i monitoringu; brak agregatów prądotwórczych, pomp rezerwowych, kamer przy 

kanale awaryjnym monitoringu; zadał pytanie jak można było dopuścić do zapowietrzenia 

pomp, które pracują cały czas; dlaczego w Spółce nie ma procedur na wypadek awarii. 

Nadmienił również o nieprawdziwej informacji podanej na stronie suwalki.info mówiącej           

o tym, że do rzeki  z oczyszczalni wpłynęła zanieczyszczona woda. Z oczyszczalni są ścieki       

a nie zanieczyszczona woda. 

Pracownik PWiK zaznaczył, że nie jest upoważniony do wypowiadania się w przedmiotowej 

sprawie; zarzucił swojemu przedmówcy wypowiedź mijającą się z prawdą. Możliwość 

techniczna przerobu oczyszczalni nie jest równoznaczna z poborem wody; dobowy pobór wody 

to ok. 10 tyś, metrów sześciennych a nie ponad 25 tyś  metrów sześciennych na jaki 

przygotowana jest oczyszczalnia. Bardzo źle się stało, że doszło do zanieczyszczenia wód, cała 

krytyka spadła na Spółkę. Nadmienił, że to Rada Miejska decyduje  o kwestiach finansowych 

przedsiębiorstwa i funduszy na jej rozwój. 

Jacek Juszkiewicz powiedział, że radni nie decydują o finansach PWiKu; uchwalają budżet 

miasta. Zapytał, dlaczego o awarii nie zadział system powiadamiania sms społeczność Suwałk. 

Poinformował również,  że otrzymał informację od mieszkańców o wrzucaniu przez 

pracowników porządkowych skoszonej trawy wraz z zanieczyszczeniami typu odchody 

zwierzęce, niedopałki papierosów do rzeki Czarna Hańcza na wysokości mostu na ul. Wojska 

Polskiego. 

Zdzisław Stanisław Ścięgaj  stwierdził, że wg jego obliczeń dobowe zużycie wody w mieście 

Suwałki jest większe niż 10 tyś metrów sześciennych.  

Leszek Andrulewicz zaznaczył, że ilość wody nigdy nie równa się ilości ścieków. Dobowy 

przepływ ścieków to 8-11 metrów sześciennych. 

 



8 

 

Wiesława Blusiewicz( WIOŚ ) – powiedziała, że w kwestii ilości ścieków nie można tej 

wartości określić, ponieważ urządzenia pomiarowe nic nie pokazywały. Z doświadczenia 

można przyjąć, że jest to wartość ok 2,5 metrów sześciennych, ale nie jest to kwestia WIOŚ. 

Po otrzymaniu informacji o awarii zostały natychmiast podjęte niezbędna działania. Pobrane 

zostały próbki ścieków z wylotu oczyszczalni, wcześniej z miejsca przy mostku w Sobolewie. 

28.07.2018 r. o godz. 1:00 pobrane zostały próbki wody w rzece, wylotu oczyszczalni  i ujściu 

rzeki do Jeziora Wigry; faktycznie wszystko było zdecydowanie zanieczyszczone; śnięte ryby 

zauważalne były w rzece, w jeziorze nie. 

30.07.2018 r. pobrane zostały próbki ścieków surowych, ścieków oczyszczonych; nastąpił 

powtórny pobór wody z  Czarnej Hańczy przy mostku w Sobolewie, Plosie Wigierskim,  Zatoki 

Hańczańskiej w pobliżu ujścia Czarnej Hańczy i Wigier k/plaży PTTK. 

Wykonane zostały analizy, których wyniki oficjalnie opublikowane zostały w dniu dzisiejszym. 

Woda nie pogorszyła się znacząco, aczkolwiek jest podwyższony wskaźnik fosforu w rzece.   

W jeziorze Wigry są podwyższone wskaźniki biogenów, ale nie można definitywnie stwierdzić, 

że jest to następstwo zaistniałej sytuacji. W tym tygodniu przeprowadzone zostaną dodatkowe 

badania. Badania bakteriologiczne nie zostały przeprowadzone, gdyż nie są to zadania 

Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska, Inspektorat nie ma akredytacji                           

i uprawnień do przeprowadzania tego typu badań.. W porozumieniu z Wigierskim Parkiem 

Narodowym oraz Głównym Inspektoratem Ochrony Środowiska zostanie zamontowany 

dodatkowy monitoring na Plosie Wigierskim, natomiast rzeka Czarna Hańcza planowo 

monitorowana jest raz w miesiącu. Nadmienić należy, że  Rozporządzenie Rady Ministrów         

z dnia 18 października 2016 r. w sprawie planu zagospodarowania wodami obszaru dorzecza 

Niemna, które określa jakie wody dopuszczane są do kąpania. W wykazie tym Jezioro Wigry 

nie figuruje. 

Ze względu na skalę zdarzenia ilość zanieczyszczeń znajdujących się w wodach Czarnej 

Hańczy i Wigier raczej nie powinno mieć wpływu na zdrowie kąpiących się  osób. 

Elżbieta Bednarko przepisy prawa wodnego nie przewidują przeprowadzania kontroli wód    

w całości; badane są wody miejsc zgłoszonych do kąpieli. Na terenie działania Powiatowej 

Stacji Epidemiologicznej jest to Zalew Arkadia, kąpielisko w Krzywym oraz plaża PTTK nad 

Wigrami. Mimo, że Zalew Arkadia leży poniżej oczyszczalni były pobrane próbki wody; 

wyniki  wskazują, że woda spełnia wszelkie wymogi i normy; wody w jeziorze Krzywym też 

spełniały normy pod względem higienicznym i zdrowotnym, natomiast woda w  miejscu do 

kąpieli przy plaży PTTK nie była badana, gdyż zostało zamknięte ze względu na brak 

ratownika. We wtorek 31.08.2018 r. pracownicy Stacji naocznie stwierdzili, że woda w tym 

miejscu nie jest zanieczyszczona. 

Nadmieniła, że Państwowa Inspekcja Sanitarna ma obowiązek przeprowadzania badań 

czystości wód ale tylko i wyłącznie na wniosek organizatora kąpieliska; wniosek taki wpłynął 

tylko od organizatora kąpieliska w Krzywym. Na wniosek Urzędu Miejskiego badania mogą 

być przeprowadzone tylko na terenie miasta Suwałki. 

Poinformowała, że organizatorzy wypoczynku letniego zlecają wykonanie badan, które 

wykonywane są przed rozpoczęciem sezonu. Zbadane wody spełniały warunki do kąpieli. 
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Czesław Renkiewicz  oświadczył, że jeżeli będzie taka potrzeba, to PWiK opłaci badanie 

czystości wód w jeziorze Wigry – kąpielisko PTTK, Krzywe jeżeli organizatorzy wystąpią          

z odpowiednim wnioskiem. 

Jarosław Borejszo oświadczył, że większość wątpliwości dot. czystości wód rozwiała Pani 

Wiesława Blusiewicz. On sam nie podjął decyzji zakazującej kąpieli, gdyż nie miał 

niepokojących informacji dot. objawów zanieczyszczenia wód. Pracownicy Parku naocznie 

stwierdzili, że nie ma powodów aby wydać zakazy kąpieli; z pewnością sytuacja taka 

doprowadziła by do pewnego rodzaju paniki wśród turystów. Zaznaczył, że zdarzenie  to nie 

było dobre dla Wigier, ale nie była to sytuacja katastrofalna. Wyraził opinię, że  powstaną takie 

rozwiązania, procedury, które w przyszłości zapobiegną takim awariom.  

Nadmienił, że specjalistyczne badania flory i fauny są bardzo kosztowne. Przeprowadzenie 

takich badań  zaplanowane jest najwcześniej za rok –dwa lata. Procedura pozyskania środków 

na przeprowadzenie tych czynności jest długotrwała. 

Bogdan Bezdziecki nawiązując do wypowiedzi Dyrektora Wigierskiego Parku Narodowego 

wyraził swoje oburzenie. Bez przeprowadzenia badań czystości wód po zdarzeniu nie wydał 

zakazu kąpieli w Wigrach narażając zdrowie ludzi przebywających na tym terenie. 

Zaznaczył również, że Rada Miejska nie ma bezpośredniego wpływu na budżet PWiK-u. Radni 

nie głosowali za zmniejszeniem środków przeznaczonych dla Spółki. Budżet Przedsiębiorstwa 

jest w gestii Prezydenta Miasta i Prezesa PWiK. 

Jarosław Borejszo odpowiedział, że decyzja o tym, żeby nie siać paniki nie została podjęta na 

podstawie telefonów z sugestiami właścicieli agroturystyk a na podstawie wizualizacji wód 

jeziora przeprowadzonej przez pracowników Wigierskiego Parku Narodowego; w przypadku 

zaistnienia niekorzystnych zdarzeń w tym względzie poniósł by wszelkie konsekwencje 

podjętej decyzji .Ewidentnych objawów, które mogły by sugerować, że kąpiel w jeziorze  jest 

wielkim ryzykiem dla zdrowia kąpiących się nie było.  

Pracownik PWiK nawiązując do swojej wcześniej wypowiedzi wyjaśnił, że miał na myśli 

budżet miasta, w którym radni nie dołożyli ani złotówki na inwestycje w PWiK-u. Propozycje 

opłat za ścieki były wyższe, natomiast przy uchwalaniu budżetu były niższe. Zaapelował do 

radnych , aby przy uchwalaniu następnych budżetów miasta więcej uwagi zwracać na  środki 

finansowe na inwestycje w Przedsiębiorstwie. 

Czesław Renkiewicz poinformował, że Rada Miejska bezpośredniego wpływu na budżet 

Spółki nie ma, ale radni mają pośredni wpływ poprzez zatwierdzanie taryf opłat  za wodę               

i ścieki. Podczas dyskusji na ten temat zawsze były głosy, żeby tych cen nie podnosić, bo i tak 

według mieszkańców są za wysokie. 

Nadmienił, że  na terenie miasta  jest system gospodarki wodnokanalizacyjnej ale i również 

system kanałów deszczowych. Za kanalizację deszczową nie zostały wprowadzone żadne 

opłaty ; pod tym względem Miasto Suwałki jest wyjątkiem w województwie Podlaskim. PWiK 

ma obowiązek eksploatacji,  utrzymania we właściwym stanie, konserwację tych urządzeń. Do 

Czarnej Hańczy wpływają również wody opadowe  i roztopowe. Na wielu wylotach Czarnej 

Hańczy zainstalowane są separatory, które wyłapują między innymi substancje ropopochodne. 
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Powiedział, że propozycje PWiK-u w zakresie planów dot. zadań inwestycyjnych po 

weryfikacji Prezydenta zawsze  Rada Miejska przyjmowała. 

Grzegorz Mackiewicz zaznaczył, że przybył na posiedzenie Sesji Rady Miejskiej jako 

Przewodniczący Rady Powiaty, gdyż awaria dotknęła głównie mieszkańców powiatu. Wyraził 

swoje oburzenie zaistniałą sytuacją i podejściem odpowiedzialnych osób. Stwierdził, że nie 

zadziałały żadne systemy powiadamiania; o tym, że coś złego wydarzyło się na rzece 

odpowiednie służby powiadomione zostały przez osoby prywatne. 

Nie zadziałały służby Prezydenta. Cała odpowiedzialność spada na Prezydenta Miasta                     

i zarządzających Spółką. 

Powiat przeliczy straty, jakie poniósł w wyniku tej awarii i wobec Urzędu Miejskiego zostaną 

zgłoszono roszczenia finansowe do sądu. Wyraził nadzieje, że wobec osób odpowiedzialnych 

za awarię wyciągnięte zostaną również sankcje finansowe; kara finansowa również powinna 

dotknąć Miasto Suwałki. 

Zdzisław Przełomiec przypomniał, że w tej sprawie wszczęte jest postępowanie Policji pod 

nadzorem Prokuratury Rejonowej a przedstawione informacje uzupełniają wiedzę na temat 

awarii. 

Tadeusz Czerwiecki stwierdził, że w przypadku nie uchwalenia taryfy opłat przez Radę 

Miejską  to i tak  taryfa opłat weszła by w życie po miesiącu. 

 

Ad pkt. 6 

Interpelacje i zapytania radnych  

 

Interpelacji i zapytań  radnych nie stwierdzono. 

 

Ad pkt. 7 

Udzielenie odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 

 

Zdzisław Przełomiec  uznał, że wobec braku interpelacji i zapytań radnych punkt 7 został 

zrealizowany. 

 

Ad pkt. 8 

Wnioski i oświadczenia radnych. 

 

Wojciech Pająk w imieniu  Klubu Radnych „Łącza nas Suwałki” podziękował wszystkim 

służbom, które zaangażowały się podczas zaistniałej sytuacji. Skutki awarii dotknęły przede 

wszystkim rzekę Czarną Hańczę. „Rok Czarnej Hańczy” to była inicjatywa Radnych Klubu 

„Łączą nas Suwałki”; cieszy troska wszystkich aby jak najszybciej usunąć skutki tej awarii. 

Czesław Renkiewicz przeprosił za zaistniałe zdarzenie; oświadczył, że nie zgadza się ze 

stwierdzeniem, że jest winny awarii i że odpowiada za ścieki, które wpłynęły do Czarnej 

Hańczy. Każdy - począwszy od prezesów do pracownika -  w ramach realizowanych 

obowiązków wykonywać ma swe zadania w sposób właściwy. 
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Prezes Andrulewicz, który poddał się do dyspozycji Prezydenta rozpoczyna dopiero swoją 

pracę na stanowisku prezesa spółki. Wyraził swoje zdziwienie i zaskoczenie sytuacją jaka jest 

w oczyszczalni ścieków, stąd  podjęto działania mające na celu zbadanie  obowiązujących 

procedur w miejskich spółkach. 

Wyraził uznanie za właściwe zachowanie, zaangażowanie, życzliwość i zrozumienie. 

Podziękował za profesjonalne działania, rzetelną informację, za wsparcie i pomoc                           

w rozwiązywaniu trudnej sytuacji oraz współpracę z Urzędem Miejskim  Przedsiębiorstwu 

Wodno-Kanalizacyjnemu, Wojewódzkiemu Inspektoratowi Ochrony Środowiska, Straży 

Pożarnej, Wigierskiemu Parkowi Narodowemu. 

Irena Schabieńska podziękowała Radnym Klubu Prawo i Sprawiedliwość za wystąpienie         

z wnioskiem o zwołanie nadzwyczajnej sesji Rady Miejskiej. Wyraziła swój żal, że dopiero       

6 sierpnia br. na  nadzwyczajnej sesji  złożone zostały wyjaśnienia dot. awarii, do której doszło 

27 lipca 2018 r. Wyraziła swoje oburzenie, że  po awarii kąpiel w jeziorze Wigry  jest na własne 

ryzyko. Sprawca tej awarii - PWiK sam powinien wystąpić do odpowiednich służb z wnioskiem 

o zbadania czystości wód w jeziorze aby mieszkańcy korzystający z kąpielisk mogli czuć się 

bezpiecznie. 

 

Ad pkt 9. 

Zamknięcie obrad. 

 

Zdzisław Przełomiec poinformował, że kolejna sesja planowana jest na dzień                                  

26 września 2018 r. o godz. 10:00 w sali nr 26 Urzędu Miejskiego w Suwałkach przy ul. Adama 

Mickiewicza 1.  

Przewodniczący zamknął XLIX sesję Rady Miejskiej. Podziękował przybyłym za 

uczestnictwo a radnym za aktywny udział w obradach.  

Na tym protokół zakończono.        

 

        Przewodniczący 

                                                                                             Rady Miejskiej w Suwałkach        

 

 

                                                                                                     Zdzisław Przełomiec 
 

 

 

 

 

 

Protokół sporządziła:                                                                  

Danuta Teresa Skucz 

 

Inspektor w Biurze Rady Miejskiej  


